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Geachte heer Van Kessel,

U hebt het college op 29 april 2015 artikel 41 vragen gesteld over de begrazingsplannen in de
Maashorst. In deze brief beantwoorden wij uw vragen.

Alqemene opmerkinq vooraf
Zoals bekend loopt onder verantwoordelijkheid van de Stichting Maashorst een
consultatieronde over de plannen zoals deze zijn verwoord in het openbaar gepubliceerde
concept-IBeP. In dat kader vinden o.a. openbare inloopavonden plaats en zijn er excursies
voor raadsleden. Eind juni zal de Stichting de reacties verwerken en een aangepast concept-
IBeP presenteren aan het zgn. Opdrachtgeversoverleg waarin behalve de 4 Colleges ook
Staatsbosbeheer en het Waterschap zijn vertegenwoordigd. Daarna is het aan de
gemeentebesturen en Staatsbosbeheer als terreinbeheerders om het IBeP 2015-2019 vast te
stellen. Tegelijkertijd loopt er ook een heroriëntatie op de besturingsstructuur van de
Maashorst. De uitkomst hiervan wordt tesamen met het IBeP voorgelegd aan de
gemeenteraden. In deze fase neemt het College daarom nog geen standpunten in, ook niet op
onderdelen uit het IBeP. Deze lijn is vertaald in onderstaande antwoorden die zich mn. richten
op de feiten.

1) Is uw college bekend met incidenten met Taurossen in LimburgT
Ja, het college is hiermee bekend.

2) Zijn in natuurgebieden op de Maashorst of omgeving deze zelfde Taurossen als begrazer
aanwezig?
In tegenstelling tot de andere Maashorst-gemeenten zijn in de natuurgebieden van Oss al
taurossen aanwezig. Sinds 1994 vindt in Herperduin begrazing plaats met een kudde van
inmiddels 22 Schotse Hooglanders. In 2014 zijn daaraan 4 taurossen toegevoegd.
In Keent wordt de oorspronkelijke kudde Schotse Hooglanders sinds 2009 geleidelijk
vervangen door taurossen. Inmiddels grazen daar circa 120 taurossen. De dieren zijn
eigendom van en worden beheerd door Stichting Taurus.
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3) Klopt het dat dieren die ín andere natuurgebieden vanwege hun gedrag een risico vormen,
naar onze omgeving gehaald worden?
Uit navraag is gebleken dat 18 taurossen uit Bocholt door de Stichting Taurus zijn
ondergebracht in een boerderij in Neerloon. Deze dieren zouden door negatieve
ervaringen schrikachtig en schuw zijn geworden. Zij worden daar drie maanden in hun
gedrag gevolgd en waar mogelijk gecorrigeerd. Na deze tijd worden de geschikte dieren
weer uitgezet in de natuur. De dieren die ongeschikt blijven, worden geslacht.

Naar aanleiding hiervan hebben wij aanvullende afspraken gemaakt met Stichting Taurus.
Wij worden vooftaan pro-actief betrokken bij activiteiten of signalen die binnen onze
gemeente tot risico's of onrust kunnen leiden. De in Neerloon verblijvende díeren zullen
niet zonder onze toestemming op ons grondgebied worden uitgezet. Nagegaan wordt of er
aanvullende veiligheids- en/of voorlichtingsmaatregelen moeten worden getroffen in
Herperduin en Keent. Hangende het besluitvormingsproces worden buiten Keent geen
taurossen op ons grondgebied uitgezet. In die lijn hebben wij het eind mei geplande
toevoegen van 7 taurossen in Herperduin opgeschort.

4) Is uw college het met de WD fractie eens dat de aanwezigheid van grazers als Taurossen
geen risico's voor bijvoorbeeld recreanten tot gevolg mag hebben?
Risico's verbonden aan het betreden van een natuurgebied kunnen nooit geheel worden
uitgesloten. Uiteraard zijn bij de besluitvorming over de keuze voor grote grazers de
veiligheidsrisíco's voor bezoekers zwaar meegewogen. Deze worden verantwoord geacht
en het streven is erop gericht deze te minimaliseren. In het concept-IBEP wordt toegelicht
hoe dat in de voorgenomen uitbreiding van de soorten grote grazers concreet wordt
vertaald.

5) Klopt het dat er plannen bestaan om in de loop van dit jaar Europese bizons uit te gaan
zetten in de Maashorst?
In het boven genoemde concept-IBeP is het uitzetten van 6 wisenten (en 12 Exmoor
pony's) opgenomen, te beginnen in een gebied van ongeveer 200 hectare aan de
Grensweg. Dit gebied wordt dan tijdelijk afgesloten voor het publiek met uitzondering van
begeleide excursies voor wandelaars, fietsers en ruiters. Hierdoor kunnen wisenten hun
nieuwe leefgebíed leren kennen en krijgen publiek en wisenten de tijd om aan elkaar te
wennen.

6) Is er ergens in Nederland (of elders) ervaring met het houden van wisenten in drukke
recreatiegebieden vergelijkbaar met de Maashorst?
Natuurgebieden laten zich moeilijk vergelijken o.a. als gevolg van verschillen in ligging,
oorsprong, aard, omvang en klimaat. Diezelfde onvergelijkbaarheid geldt voor de
maatschappelijke acceptatie van grote grazers en voor het recreatieve gebruik van de
gebieden.

In Nederland lopen sinds B jaar wisenten in Kraansvlak, onderdeel van Nationaal Park
Zuid-Kennemerland. De Universiteit van Utrecht heeft in het Kraansvlak onderzoek
gedaan naar het gedrag van de wisenten op wandelaars, trimmers en wandelaars met
hond. Hierbij is geen ongewenst gedrag geconstateerd. Ook elders in Europa (o.a. Polen,
Zweden, Denemarken Duitsland, Frankrijk Spanje) komen wisenten voor in opengestelde
natuurgebieden. Op de pagina's 2t en 22 van het concept IBeP wordt nader ingegaan op
de inmiddels opgedane ervaringen.
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7) Is er ergens ervaring opgedaan met het houden van wisenten in combinatie met recreatie
in de vorm van: mountainbiken, hardlopen, mennen en hondenuitlaten zoals dit allemaal
op de Maashorst gebeurd?
Ja, zie antwoord onder 6. Hierbij herhalen wij de eerdere kanttekening met betrekking tot
(on)vergelijkbaa rheid.

8) Is uw college het met de WD fractie eens dat er geen wisenten zouden moeten worden
losgelaten op de Maashorst zolang er onvoldoende duidelijk is of de aanwezigheid van
deze dieren gevolgen heeft voor veilige vrije recreatiemogelijkheden?
Zoals in het voorgaande is aangegeven dienen de veiligheidsrisico's voor bezoekers
verantwoord te zijn en de risico's te worden geminimaliseerd. De colleges van de
Maashorst-gemeenten wachten ook op dit punt de maatschappelijke consultatie en
voorstellen van de Stichting Maashorst af.

Tenslotte

Ook in de andere Maashorst-gemeenten zijn dezelfde vragen gesteld. Zoals onder 2
aangegeven, onderscheidt Oss zich qua begrazers van de andere Maashorst-gemeenten
Vandaar dat de beantwoording verschilt.

Ter aanvullende informatie is als bijlage de informatie toegevoegd dÍe ook de andere
gemeenten aan hun raden hebben toegezonden. Het rappoft Grote Grazers Aanvaardbare
risico's uit 2006 geeft goed weer waar in de overwegingen rekening mee moet worden
gehouden. Tegelijkertijd is het rapport gedateerd en onvoldoende toegespitst op de specifieke
Maashorst-situatie: er wordt niet ingegaan op taurossen en wisenten, noch op de Maashorst-
context.

Met vriendelijke groet,
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De secretaris, De burgemeester,

3

ffir
Drs. M.J.H. van Schaijk Drs. W.J.L. Buijs-Glaudemans


